
Azərbaycan bu il xarici 
siyasətdə önəmli addımlar atıb

Ancaq iyulun 15-də Prezident 
İlham Əliyevin sədrliyi ilə bu ilin 
altı ayının yekunlarına həsr olunan 
müşavirədə səsləndirilən çoxsaylı 
faktlar və rəqəmlər həmin  siyahının 
dəqiqləşdirilməsinə kömək edə 
bilər. Çünki bu il bizim Qoşulmama 
Hərəkatındakı uğurlu sədrliyimiz 
2023-cü ilə qədər yekdil fikirlə bir il 
uzadılıb. Bu, onu göstərir ki, ölkəmiz 
120 ölkə arasında çox böyük nü-
fuz qazanmışdır və bizə olan inam 
bu illər ərzində daha da artmışdır. 
Dövlət başçımız xatırladır ki, biz də 
məsuliyyətli ölkə və  Qoşulmama 
Hərəkatının fəal sədri olaraq bu 
təsisatın institusional inkişafına da 
böyük töhfə vermişik. Müşavirədə 
də qeyd edildiyi kimi, 2022-ci ildə 
bizim atdığımız önəmli addımlar-
dan biri də Bakıda keçirilmiş Qo-
şulmama Hərəkatının Parlament 
Şəbəkəsinin yaradılması və toplantısı 
idi. Həmin tədbir bir daha göstərdi 
ki, QH-nin çox böyük potensia-
lı var, həmrəyliyi dərinləşdirmək, 
əməkdaşlığı genişləndirmək və 
qarşılıqlı beynəlxalq dəstək üçün bu, 
çox önəmli platformadır. Bu, bizim 
təşəbbüsümüz idi və bu artıq özünü 
real həyatda göstərir. 

Dövlət başçımız xatırlatdı ki, 
Azərbaycanın təşəbbüsü ilə Qoşul-
mama Hərəkatının Gənclər Plat-
forması da yaradılır. Bakıda həmin 
qurumun Gənclər forumu keçiriləcək 
və Qoşulmama Hərəkatının Gənclər 
Şəbəkəsi yaradılacaqdır. Yəni, 
Azərbaycan bütün beynəlxalq 
təşkilatlarla əməkdaşlıqda oldu-
ğu kimi, bu qurumla əməkdaşlıq 
prosesində də, öz sözünə sadiqdir.

2022-ci ilin geridə qalan ayların-
da İslam Əməkdaşlıq Təşkilatının 
yeni Baş katibi Azərbaycana 
səfər etmişdir. Dövlət başçımızın 
qeyd etdiyi kimi, biz bu təşkilatla 
çox fəal əməkdaşlıq edirik. Bizim 
təşəbbüsümüzlə Azərbaycanda bu 
təşkilatla bağlı bir çox tədbirlər keçiril-
mişdir. Bu dəfə isə yeni seçilmiş Baş 
katib, eyni zamanda, azad edilmiş 

torpaqlara səfər edib – Füzuliyə, 
Şuşaya: “Əlbəttə ki, biz görüş zamanı 
Ermənistanın Azərbaycana qarşı, 
bizim mədəni irsimizə qarşı törətdiyi 
vandalizm haqqında danışmışıq. 
Bu gün azad edilmiş torpaqlara 
səfər edən hər bir insan, - istər 
Azərbaycan vətəndaşı olsun, istər 
xarici vətəndaş olsun, - erməni 
vəhşiliyinin təzahürlərini öz gözü ilə 
görür. Biz İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı 
çərçivəsində öz fəaliyyətimizi bundan 
sonra da uğurla davam etdirəcəyik”.

Ulu öndər Heydər Əliyevin siyasi 
kursuna sədaqətimizin nəticəsidir 
ki, biz həm Şərqlə – İslam dünya-
sı ilə, həm də Qərblə – bütün dini 
konfessiyaların təmsilçiləri ilə sıx və 
bərabərhüquqlu əməkdaşlıq edi-
rik. Məsələn, bu il Avropa İttifaqı ilə 
əməkdaşlığımız daha fəal müstəviyə 
qaldırılmışdır. Biz bu qurumla yeni 
saziş üzərində işləyirik. Sazişin böyük 
hissəsi razılaşdırılıb və razılaşdı-
rılmamış məsələlər də müzakirə 
olunur. Prezident ümid edir ki, yaxın 
gələcəkdə bütün məsələlər razılaş-
dırılacaq. Eləcə də, yaxın günlərdə 
Avropa İttifaqı ilə Azərbaycan arasın-
da önəmli sənəd – enerji təhlükəsizliyi 
ilə bağlı sənəd imzalanacaq və 
bizim əməkdaşlığımızı daha yüksək 
səviyyəyə qaldıracaqdır.

Ölkəmizin ənənəvi dostluq və 
tərəfdaşlıq etdiyi ünvanlardan biri də 
Türk Dövlətləri Təşkilatıdır. Ölkəmiz 
bu qurum çərçivəsində hər zaman 
fəallıq göstərmişdir və həm təşkilat 
çərçivəsində, həm də üzv ölkələr ara-
sında təmaslar genişlənir. Bu il dövlət 
başçımızın Türkiyə Prezidenti ilə üç 
görüşü olub. Prezident müşavirədə 
xatırlatdı ki, bu ilin aprel ayında 
Qırğızıstan Prezidenti Azərbaycana 
səfər etmişdir: “Eyni zamanda, 
iyun ayında mənim Özbəkistana 
və Türkmənistana səfərlərim olub, 
Özbəkistan və Türkmənistanın dövlət 
başçıları ilə, Türkmənistan Parlamenti 
Xalq Məsləhətinin sədri ilə görüşlərim 
olub. Gələn ay Qazaxıstan Preziden-
tinin Azərbaycana səfəri gözlənilir. 

Yəni bu, sadəcə olaraq, görünən 
məsələlərdir və onlar göstərir ki, bu 
təmaslar nə qədər fəal inkişaf edir, 
fəal surətdə inkişaf edir. Əlbəttə, türk 
dövlətləri ilə əlaqələrimiz bizim üçün 
prioritet məsələlərdən biridir”.

Eləcə də, qonşu ölkələrlə 
əlaqələrimiz hər zaman bizim üçün 
əsas prioritetlərdən biri olub və bu il 
bu istiqamətdə addımlar atılıb, təkcə 
onu demək kifayətdir ki, bu il Pre-
zident İlham Əliyevin Rusiya, İran, 
Gürcüstan prezidentləri ilə keçirdiyi 
görüşlər regional əməkdaşlığın pers-
pektivinin daha da aydın olacağına 
zəmin yaratmışdır.

Təbii ki, Azərbaycanın xarici 
siyasətində mühüm istiqamətlərdən 
biri də Amerika Birləşmiş Ştatları ilə 
əməkdaşlığın genişləndirilməsidir. 
Dövlət başçımızın dediyi kimi, 2022-ci 
ildə bu istiqamətdə də önəmli addım-
lar atılmış, yüksək vəzifəli şəxslərin 
qarşılıqlı səfərləri təşkil edilmiş-
dir: “Amerika Birləşmiş Ştatlarının 
Prezidenti mənə iki dəfə məktub 
göndərmişdir – həm Müstəqillik Günü 
ilə bağlı, həm Bakı Enerji Həftəsinin 
açılışı ilə bağlı. Mənim də cavab 
məktublarımda və mənə göndərilən 
məktublarda da əlaqələrimizin önəmi 
xüsusilə qeyd olunmuşdur. Bu 
əlaqələrin həm böyük tarixi və gözəl 
gələcəyi var. Yəni, bir sözlə, əsas güc 
mərkəzləri ilə, eyni zamanda, əsas 
beynəlxalq təşkilatlarla, baxın, cəmi 
bu altı ay ərzində nə qədər böyük 
işlər görülüb.”

Yeri gəlmişkən, biz 2020-ci ilin 
payızına qədər xarici siyasətimizin 
əsas istiqamətinin düşmən tapda-
ğında olan ərazilərimizin işğaldan 
azad edilməsi, ərazi bütövlüyümü-
zün bərpası olduğunu deyirdiksə, 
44 günlük müharibədən sonra ən 
mühüm məsələ sərhədlərin delimi-
tasiya və demarkasiyasıdır. Çün-
ki biz həmin məsələni tam təmin 
etməsək, Cənubi Qafqaza sülh 
gətirilməsi mümkün olmayacaq. An-
caq çox təəssüf ki, bu ilin altı ayında 
Azərbaycan–Ermənistan əlaqələrinin 
normallaşdırılması istiqamətində 
müəyyən addımlar atılsa da, hələlik 
real nəticələr yoxdur. Baxmayaraq ki, 
Vətən müharibəsindən 1 il 8 ay ötüb, 
ancaq əfsuslar olsun ki, Ermənistan 
hələ də məcburən üzərinə götürdüyü 
öhdəliklərini yerinə yetirmir.

Doğrudur, delimitasiya üzrə işçi 
qrupların birinci görüşü  keçirilmişdir. 
Dövlət başçımız bunu müsbət 
addım kimi qiymətləndirir. Eləcə 
də Azərbaycanın təşəbbüsü ilə 
sülh müqaviləsinin əsasını təşkil 
edəcək beş əsas baza prinsipi 

Ermənistan tərəfindən qəbul edilib, 
Ermənistan rəhbərliyi rəsmən bu 
beş prinsipi qəbul edib. Prezident 
xatırladır ki, təmasda olduğum bütün 
tərəfmüqabillərlə müzakirələr za-
manı Azərbaycanın bu təşəbbüsü 
təqdir olunur: “ Münaqişənin məhz 
bu prinsiplər əsasında həll olun-
ması demək olar ki, təsdiqləndi. 
Ermənistan bunu qəbul etdi və bunu 
rəsmən etiraf etdi. Biz bu məsələni 
bir neçə qonşu dövlətlə müzakirə 
etmişik – Türkiyə ilə, Rusiya ilə, 
İranla müzakirə etmişik və bu 
mövqe dəstəklənir. Avropa İttifaqı, 
Amerika Birləşmiş Ştatları – biz 
bu tərəfdaşlarla da bu məsələni 
müzakirə etmişik və faktiki olaraq indi 
sülh danışıqlarının başlanması üçün 
əsas yaradılıb”. 

Ancaq zaman sübut edib ki, 
Ermənistanın heç bir sözünə, vədinə 
inanmaq, bel bağlamaq mümkün de-
yil. Bu arqumentimizi əsaslandırmaq 
üçün yada salaq ki, son vaxtlar 
Ermənistan rəhbərliyi yenə də 
hansısa status haqqında danışmağa 
başlayıb. Halbuki, müharibəyə son 
qoyulanda, Ermənistan təslimolma 
sənədinə məcburən imza atan-
da bizim – Azərbaycan, Rusiya, 
Ermənistanın rəhbərləri arasında 
şifahi razılaşma olmuşdur ki, status 
məsələsinə toxunulmur: “Ermənistan 
müəyyən müddət buna əməl edirdi. 
Ancaq son zamanlar artıq bu, adi 
hala çevrilib. Gah onların baş naziri, 
gah xarici işlər naziri Qarabağın statu-
sundan danışırlar. Status hara gedib 
və statusa nə olub, mən müharibədən 
sonra demişəm, təkrarlamaq 
istəmirəm. Əgər Ermənistanda bunu 
kimsə unudubsa, təkrarlaya bilərəm. 
Amma hesab edirəm ki, hələlik buna 
ehtiyac yoxdur.”

Bütün bunlar dünya ictimaiyyətinin 
gözü qarşısındadır və ona görə də bu 
ilin altı ayı ərzində ölkəmizdə hərbi 
sahədə müvafiq islahatlar, struktur 
islahatları, hərbi təhsildə islahatlar 
aparılıb. Təlimlərlə bağlı ciddi ad-
dımlar atılıb. Yeni silahlı birləşmələr 
yaradılıb. Dövlət başçımız dostları-
mıza və bədxahlarımıza xatırladır 
ki, bu altı ayda yeni kontraktlar 
imzalanıb, hərbi texnika, silah-sur-
satlar alınır və alınacaq: “Biz ordu 
quruculuğu sahəsində öz işlərimizi 
davam etdiririk... Büdcəyə əlavələr 
edildi, dürüstləşmə edildi və orada 
hərbi xərclər əhəmiyyətli dərəcədə 
artırıldı. Nə üçün? Deməli, buna əsas 
var. Biz hərbi xərclərimizi keçən il bu 
ilin büdcəsi təsdiq olunanda təsbit 
etmişdik və hesab edirdik ki, bu, 
kifayətdir. Ancaq sonra, bax, dediyim 
məsələlərə görə və digər məsələlərə 
görə biz hesab edirik ki, hərbi xərcləri 
artırmaq lazımdır. Bu artım məhz 
yüksək texnoloji imkanları olan silah-
ların alınmasına xərclənəcək”. 

Azərbaycan Prezidentinin bu 
arqumentinin isə bir açması var: 
“Bizim heç kəsin torpağında gözü-
müz yoxdur, heç kimə ərazi iddiaları 
etmirik. Ancaq Azərbaycan ərazisində 
terrorçu, təxribatçı və ya separatçı 
hərəkətlər davam edərsə, “dəmir 
yumruq” yerindədir!” 

İttifaq MİRZƏBƏYLİ,  
“Xalq qəzeti”

Növbəti Tehran sammiti: 
gözləntilər özünü doğruldacaqmı?

Səfər çərçivəsində Türkiyə və İran arasında 
Yüksək Səviyyəli Əməkdaşlıq Şurasının 7-ci 
iclası keçiriləcək və ikitərəfli münasibətlərin 
inkişafı istiqamətində addımlar atılacaq. 
Prezident Rəcəb Tayyib Ərdoğanın administ-
rasiyasından bildirilib ki, danışıqlarda regional 
və qlobal məsələlər də müzakirə ediləcək. 
Daha qlobal məsələ həmin gün İran Preziden-
ti Seyid İbrahim Rəisinin sədrliyi və Rusiya 
Prezidenti Vladimir Putinlə Türkiyə Prezidenti 
Rəcəb Tayyib Ərdoğanın iştirakı ilə baş tutacaq 
Astana formatının yeddinci sammitidir. Bu görüş 
zamanı Suriyada regionun təhlükəsizliyinə 
təhdid yaradan terror təşkilatları ilə bağlı 
siyasi məsləhətləşmələr aparılacaq. Humanitar 
vəziyyət, suriyalı qaçqınların vətənlərinə könüllü 
qayıtması probleminin siyasi həllinə yönəlmiş 
səylər müzakirə olunacaq, – deyə məlumatda 
bildirilir. Prezident Ərdoğan rusiyalı həmkarı ilə 
ikitərəfli görüş keçirməyi də planlaşdırır. 

Məlum olduğu kimi, Türkiyənin Suriya-
nın şimalında planlaşdırdığı əməliyyatdan 
əsas məqsəd 2019-cu ildə “Sülh çeşməsi” 
əməliyyatından sonra yaradılmış 30 kilometrlik 
təhlükəsizlik zonasının genişləndirilməsidir. 
Türkiyə və Rusiya mənbələrinin məlumatına 
görə, sammit ərəfəsində İran sərhəd rayonla-
rına canlı qüvvə və döyüş texnikası çəkməklə 
özünün Suriyanın şimalında hərbi iştirakı-
nı genişləndirməkdə davam edir. Bu ölkə 
tərəfindən Tel-Rifat şəhərinə və kürd qrup-
laşmalarının nəzarətində olan yaxın yaşayış 
məntəqələrinə artıq onlarca zirehli transportyor, 
reaktiv yaylım atəşi sistemi, 15-ə qədər tank və 
İran müvəkkilləri sırasından 600-ə yaxın döyüş-
çüşü atıldığı bildirilir. Qeyd edək ki, söhbət Tel-
Rifatın bilavasitə yaxınlığında şiələrin kompakt 
yaşadıqları şəhər və kəndlərdən gedir. Nəzərə 
alınmalıdır ki, Tel-Rifat PKK/YPG terrorçularına 
qarşı Türkiyənin planlaşdırdığı əməliyyatda 
başlıca hədəflərdən biridir.

Amma əgər Türkiyə hələ İran silahlı 
birləşmələrinin dislokasiya dəyişmələrinə reak-
siya verməyibsə də, ABŞ tərəfindən bir neçə 
gün öncə Suriyanın şimalına iki F-35 qırıcısı 
göndərib ki, bunlar İran müvəkkillərinin baza-
larından birinə bir neçə raket zərbəsi endirib. 
Hava hücumu nəticəsində silah və sursat 
anbarları dağıdılıb, eyni zamanda, İslam İnqilabı 
Keşikçiləri Korpusunun farspərəst yaraqlıların 
və bir neçə zabitin qaldığı kazarmalar məhv 
edilib. Suriyadakı sosial şəbəkələrdə yazılıb 
ki, F-35-lər həmçinin İran istehsallı zenit-raket 
komplekslərini və onlarca “Fateh-110” raketini 
vurub. Bəzi mənbələrin məlumatına görə, bu, 
bir qədər əvvəl İran hərbi bölmələrinin Əl-Ömər 
neft yatağındakı amerikan hərbi bazalarına 
hücum etməsinə ABŞ-ın cavabı idi. 

Tehran sammiti ərəfəsində Türkiyə də regi-
onda silahlı qüvvələrini cəmləşdirib, gündəlik 
olaraq kürd silahlılarına zərbə endirmək üçün 
xüsusi təyinatlılardan və pilotsuz uçuş aparatla-
rından istifadə edib. Türkiyə Müdafiə Nazirliyinin 
yaydığı son məlumatda göstərilib ki, növbəti 
xüsusi əməliyyat zamanı Suriyanın  şimalında 
silahlılardan təmizlənmiş rayonlarda dinc 
sakinlərin təhlükəsizliyini təhdid edən 6  terrorçu 
zərərsizləşdirilib. İyulun 14-də türk ordusu PKK/
YPG-nin daha 12 üzvünü məhv etdiyini bildir-
mişdi. 

Xatırladaq ki, ötən illərdə də Suriya proble-
minin həlli, ABŞ-ın münaqişədə iştirakı, terror 
qruplaşmalarının təmizlənməsi və qaçqın axını 
ilə bağlı Ankara, Tehran və Moskvada üçtərəfli 
görüşlər, Aşqabad və Astanada zirvə toplantıla-
rında bənzər təmaslar olub. Həmçinin Vladimir 
Putin, Rəcəb Tayyib Ərdoğan və İranın əvvəlki 
prezidenti Həsən Ruhani arasında videokonf-
rans formatında üçtərəfli görüşlər baş tutub. 
Məsələ burasındadır ki, sözügedən bölgədə 
vəziyyət tez-tez dəyişir və qüvvələr balansı 
olduğu kimi qalmır və ani şəkildə pozulur. Digər 
maraqlı detal budur ki, tərəflər bir-biri ilə qurul-
muş yüksək münasibətləri qırmaq və gələcəyə 
yönəlik addımların zərbə altına düşməsinə yol 
vermək istəmirlər. 

Detallara gəlincə, Fərat çayının şərq 
hissəsinin – Suriyanın az qala, 20-25 faizinin 
PKK uzantılarının nəzarətində olması Türkiyə 
üçün Suriyada müharibənin bitmədiyi anlamına 
gəlir. Digər tərəfdən, Türkiyə Suriyada nəzarət 
etdiyi ərazilərdə yaşayış məntəqələri yarat-
maq istəyir ki, qaçqınları oralarda yerləşdirə 
bilsin. Ancaq Ankara bu problemin həllində 
tərəfdaşlarının ona dəstək verməsini istəyir. 
Bəşər Əsəd rejimi ilə müxalifət nümayəndələri 
arasında danışıqlar aparılması ehtimalı da var. 

Politoloqlar İran, Rusiya və Türkiyə 
prezidentlərinin görüşünü Astana formatında 
müzakirələrin davamı kimi qiymətləndirirlər. 
ABŞ isə bu formatı qəbul etmir, Suriyadakı 
zorakılığın real olaraq azaldılmasına yönələn 
istənilən təşəbbüsü alqışlamaqla yanaşı, diqqəti 
Cenevrə prosesinə və bu format çərçivəsində 
danışıqların əhəmiyyətli inkişafına yönəltməkdə 
israr edir. Türkiyə o şərtlə hərbi terrorçulara qar-
şı əməliyyatlarını təxirə sala bilər ki, Tehran və 
Moskva vəziyyətin nəzarətdən çıxmayacağına 
etibarlı təminatlar versinlər. Əks halda Türkiyə 
onları fakt qarşısında qoya bilər. 

Bu görüşdən hər hansı bir əməli nəticə 
gözləmək olarmı və sammit Türkiyənin Suriyada 
zəruri saydığı yeni əməliyyat planını dayandıra 
bilərmi? Yəni Rusiya və İranın mövqelərinin 
Türkiyənin mövqeyinə yaxınlaşması üçün mün-
bit şərait varmı? İndidən konkret nəsə söyləmək 
çətindir. Yeri gəlmişkən, İranın XİN rəhbəri Ho-
seyn Əmir Abdullahiyan ötən şənbə Dəməşqdə 
Suriya Prezidenti Bəşər Əsədlə görüşü zamanı 
deyib ki, biz Suriyadakı mövcud problemlərin 
hərbi yolla həllinin tərəfdarı deyilik. 

Təhlilçilər qismən bu sammiti ABŞ Prezi-
denti Co Baydenin ötən həftə İranın rəqibi olan 
İsrail və Səudiyyə Ərəbistanına səfərinə cavab 
kimi də xarakterizə edirlər. Şərhlərdə bildirilir 
ki, Putinin Tehrana səfərinə, həmçinin ABŞ-ın 
siyasi məmurlarının Rusiyaya İranın PUA-lar 
satmaq qərarı ilə bağlı bəyanatları da təkan 
verib. Bunlar da var, amma əsas mövzu Suriya-
dakı vəziyyətdir. Rusiya – İran təmasları daha 
çox Qərblə qarşıduran tərəflərin əlbir diplomati-
ya yürütmək cəhdi kimi dəyərləndirilir. Tehranda 
neft-qaz ixracı məsələsinin müzakirə olunacağı 
da proqnozlaşdırılır. Qərb tərəfindən ciddi sank-
siyalara məruz qalan Rusiyanın NATO üzvü 
olan Türkiyə ilə daha da yaxınlaşmaq cəhdi də 
ekspertlərin nəzərindən yayınmır.

 Əli NƏCƏFXANLI, 
“Xalq qəzeti”

Hazırda dünyanın siyasi analitikləri Tehranda İran, Rusiya və Türkiyə 
prezidentlərinin bu gün başlayan üçtərəfli görüşü ilə bağlı müzakirələr apa-
rır, proqnozlar verirlər. Əsas mövzu Suriyadır. Günlərdir ki, xarici media bu 
görüşü “Tehran-22” adlandıraraq, bir zaman müharibədən sonrakı Avropanın 
bölüşdürülməsini gerçəkləşdirən “Tehran-43”-ə işarə vururlar.

Əslində, bu tarixi paralelin aparılması təsadüfi deyil. Türkiyə tərəfindən 
PKK və YPG kürd silahlılarına qarşı planlaşdırlan hərbi əməliyyatda İranın 
mövqeyi, eləcə də Suriyadakı ABŞ və Rusiya hərbi kontingentlərinin qarşılıqlı 
münasibətləri bu sammitin nəticələrindən asılı olacaq. 

 2022-ci ilin döyüş hazırlığı planına 
uyğun olaraq Quru Qoşunlarının raket 
və artilleriya bölmələrində atəş tapşırıq-
ları yerinə yetirilib.

Müdafiə Nazirliyindən verilən məlumata 
görə, plana əsasən atəş dəstəyi həyata 
keçirəcək bölmələr daimi dislokasiya 
məntəqələrindən cəmləşmə rayonlarına çıxarı-

laraq atəş mövqelərini tutublar.
Real döyüş şəraitinə uyğun keçirilən təlimdə 

şərti düşmən hədəflərinin aşkar olunaraq 
sərrast atəşlə məhv edilməsi tapşırıqları icra 
edilib.

Təlimin keçirilməsində əsas məqsəd 
raket və artilleriya bölmələrində komandirlərin 
idarəetmə vərdişlərinin təkmilləşdirilməsi, 
hərbi qulluqçuların bilik və bacarıqlarının 
artırılması, eləcə də döyüş əməliyyatları 
zamanı fəaliyyətlərin planlaşdırılması və digər 
qoşun növləri ilə qarşılıqlı əlaqənin inkişaf 
etdirilməsidir.

“Xalq qəzeti”

Raket və artilleriya bölmələrində 
atəş tapşırıqları yerinə yetirilib 

Avropa İttifaqı Şurasının Prezidenti 
ilə mənim bir neçə görüşüm olub, həm 
də telefon danışıqlarımız olub və əlbəttə 
ki, əsas mövzu Azərbaycan – Ermənistan 
münasibətlərinin normallaşmasıdır. Ancaq, 
eyni zamanda, Avropa İttifaqı –Azərbaycan 
əlaqələrinin gələcək inkişafı ilə bağlı geniş 
müzakirələr aparılır. Yaxın günlərdə Avropa 
İttifaqı ilə Azərbaycan arasında önəmli 
sənəd - enerji təhlükəsizliyi ilə bağlı sənəd 
imzalanacaq və bizim əməkdaşlığımızı daha 
yüksək səviyyəyə qaldıracaqdır.

İlham ƏLİYEV
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı, 15 iyul 2022-ci il

İkinci Qarabağ müharibəsindən sonrakı hər ay, hər il ölkəmiz 
üçün bir-birindən önəmli olan siyasi hadisələrlə yadda qalır. 
Artıq bütün dünyada, demək olar ki, hamının təqdir etdiyi Şuşa 
Bəyannaməsi, IX Qlobal Bakı Forumu, Prezident İlham Əliyevin 
Avropa İttifaqı Şurasının prezidenti Şarl Mişellə görüşləri, dövlət 
başçımıza Türk Dünyasının Ali mükafatının verilməsi, müxtəlif 
dövlətlər və beynəlxalq təşkilatlarla yeni əməkdaşlıq sazişlərinin 
imzalanması, işğaldan azad edilmiş ərazilərdə BMT rəsmilərinin 
də iştirak etdiyi qlobal tədbirlərin keçirilməsi, Füzuli Beynəlxalq 
Hava Limanının xarici təyyarələri qəbul etməsi və digər məsələlər 
bizim postmüharibə dövründəki uğurlarımızın tam siyahısı deyil.

(əvvəli 1-ci səhifədə)
Sabiq səfir qeyd edib ki, Zəngəzur 

dəhlizi vasitəsilə elektrik enerjisinin 
ixracına da imkan verəcək ticarətin art-
ması Azərbaycanın və bütövlükdə re-
gionun çiçəklənməsinə töhfə verəcək: 
“Region ölkələri arasında daha etibarlı 
elektrik şəbəkəsi enerji təhlükəsizliyini 

də yaxşılaşdıracaq və bölgənin artan 
enerji tələbatını ödəməklə yanaşı, par-
nik qazları tullantılarının azaldılmasına 
faydalı təsir göstərə bilər. Biz region-
da fiber optik və digər İT əlaqələrinin 
genişləndirilməsi potensialını və onun 
gətirəcəyi faydaları unutmamalıyıq. 
Apardığımız araşdırmalar göstərir 

ki, nəqliyyat marşrutlarının və digər 
əlaqələrin qurulması üçün təkcə fiziki 
infrastruktur deyil, həm də inzibati 
maneələrin azaldılması və gömrük 
prosedurlarının təkmilləşdirilməsi 
istiqamətində işlər də vacibdir. 
Azərbaycan, Ermənistan və regionun 
digər ölkələri Zəngəzur və bütün Qaf-

qazda əlaqələri genişləndirmək üçün 
çalışdıqca, onların ticarətdə qeyri-fiziki 
maneələri də nəzərə alması və aradan 
qaldırması vacibdir”. 

Robert Sekuta vurğulayıb ki, 
Avrasiyada və bütün dünyada ticarətin 
pozulması Şərqi və Cənubi Asiyanı 
qitənin Avropa hissəsi ilə birləşdirən 
Orta Dəhlizin əhəmiyyətini xeyli artırıb: 
“Azərbaycan həm Rusiya, həm də İran-
la həmsərhəd olan yeganə ölkə kimi 
Avrasiyadan keçən bu Orta Dəhlizin 
həyat qabiliyyəti üçün çox vacibdir. 
Nəqliyyat sistemləri, İT kabelləri, 
boru kəmərləri - hamısı siyasi risklərə 
məruz qalmamaq üçün Azərbaycan 
ərazisindən keçməlidir”. 

Robert Sekuta: Zəngəzur dəhlizi trans 
Avrasiya daşımalarını xeyli asanlaşdıracaq
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